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| President de lAssociació dels Raiers de la Ribera del Segre

"Els raiers semblen llunyans,
la tècnica ha canviat molt,
però el meu besavi n'era"

DE CUA D'ULL Rosa Peroy

fÀrcx ferrc tÉ 27 anp i fa pæ que està al capd+
vant de l'Associació que cada atry munta la tr¿dÈ
cional Eainda de Ra'lers a Coll de t{aryó. g€snet
de niers, ers elp¡¡ca que el pobb õncer nés
desældent, duna o ahra manera i qne quan es fa
la Bai¡oda dacaba molt camat "llauors és quan
valom la duresa i el conge dels nosbes dnnt-
passets, que anibauen fim
a Balaguer i, indrris, fim al
maf. Acaben de celebnr
la 26a Bainda.

Fa dos anys que és presí-
dent de lAssociacÍó.
Sí. lJantic president va dei-
xar el càrrec, per motius
personals i vam decidir fer
un relleu generacional. De
fet, tots venim de famí-
lies raieres i treballem en
equip.
llAssocìoció orgonítza lø
tradícionøl Boixodo?
Sí durant l'any tenim feina administrativa, molt es-
poràdica. La ta3ca gran es concentra una setmana
abans de la Baixada, quan comencem a construir
els rais. El dissabte abans de la Baixada anem a
buscar les branques de bedoll, les redorteg amb
les que lliguem els troncs. Prèviamen! s'han de re-
mullar. De fet, intentem que els rais siguin exacta-

-ment igual que fa un segle. Utilitzem les mateixes
eines. I les antigues van millor que les'noves!
Quant duro el recorregut dels rais?

Aquest any hem fet una Baixada de dos quilòme-
tres. El cabal del Segre era prou abundant i vam
sortir des del Pont de Fígols.

Quants rais éreu?
Sempre en sortim dos, de tres trams. Cada tram
està format per deu troncs lligats a¡b redortes.
Quants sou o lAssocioció?

D'integrants, habitual-
ment 20 o 25. Però pensa
que en la Baixada tot el po-
ble s'implica. Coll de Nargó
és un dels llocd amb més
tradició raiera ja no de Ca-
talunya, sinó de lþstat. El

negoci de la fusta i el rai
eren el motor econòmic de
casa nostra i en un passat
recent. El meu besavi ho
era, de raier. I el meu avi
ja va ser un dels impulsors
de fer perdurar la tradició.
Sembla molt lluny, perquè

les coses han canviat mol! però no fa tants anys.
Hi hø dones?
Aquest any no, però hi ha hagut anys que han bai-
xat. Per una qüestió històrica, els raiers som ho-
mes, però a Coll de Nargó fem un homentage a la
figura de la dona, que es quedava a casa, cuídant
dels fills idels camps. Evidentment, totes les dones
que hivulguin participar són benvingudes.
I arø?
A tornar a treballar per la 27a Baixada, la de l,any
que ve!

dona, que es quedavaacasa

A Coll de Nareó fem un
homenatge a laägurå de la

cuidant dels fills i del camp


